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 الملخص:
في ندىرىة الضرائب  الإداروه الماليفي نكافضة الفساد  الػهلهدفث هذً الدراسة، الحػرف إلى دهر أخلاكياة 

 الماليالفساد نكافضة ه الػهلالضكونية لحػزىز نػرفة الػلاكة ةيو أخلاكياة  للهؤسساةةالمسيلة، هجلدىم جوضياة 
 الإدارو. ه

 الماليهالفساد  الػهلهلحضليق أهداف الدراسة جم غهل نسش نكحتي لػرض هجوضيش نفاهيم كل نو أخلاكياة 
( نوظفا 03، ةالإضافة إلى جطهيم هجطوىر اسحتاىة كأداة لسهع التياىاة، جم جوزىػها على غيية غشوائية نو ) لإداروها

 لإدخال هنػالسة التياىاة. Spss v24ي ةهدىرىة الضرائب ةالمسيلة، هجم اسحخدام الترىانر الإصطائ
في  الإداروه الماليظاهرة الفساد  نكافضةفي  الػهلجوضلث الدراسة إلى هزود غلاكة ارجتاط هجأدير نػيوو لأخلاكياة 

ندىرىة الضرائب ةالمسيلة. كها أهضث الدراسة ةضرهرة ةذل إدارة ندىرىة الضرائب ةالمسيلة زهودا أكتر لتخ نفهوم 
 و.كأصد الأةػاد الحيظيهية، هجوفير المياخ الحيظيهي الملائم للهوظفي الػهلأخلاكياة 

 إداري ، مديرية الضرائب بالمسيلة.و ، فساد ماليالعملأخلاقيات  كلمات مفتاحية:

Work ethic and its role in combating financial and administrative corruption in government 

institutions: An applied study in M'sila tax direction  

Abstract: 
This study aimed to identify the role of work ethics in combating the phenomenon of financial and administrative 

corruption in M’sila tax direction, and to provide some recommendations to public administrations to increase their 

awareness pertaining to the relationship between the work ethics and the financial and administrative corruption. To 

achieve the objectives of this study secondary data collected to clarify the concept of both work ethics and financial and 

administrative corruption. In addition to design and development a questionnaire distributed to a random sample of (30) 

employees in the M'sila tax direction, and data was analyzed using Spss v24. 

The study found that there is a positive correlation and an impact between work ethics in combating the phenomenon of 

financial and administrative corruption. Based on the above, this study recommends the necessitate of M'sila tax 

direction to work to make greater efforts to infuse the concept of work ethics as one-dimensional organizational and 

regulatory environment appropriate to provide the personnel. 

 

Keywords: Work ethics, financial and Administrative corruption, M’sila tax direction. 
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